

Congress of Local and Regional Authorities of Europe

3rd Session

Recommendation 22 (1996)¹ on the European Charter of Regional Self-Government

The Congress,

bearing in mind the proposal of the Chamber of Regions, and after having taken note of the opinion of the Chamber of Local Authorities,

1. Having examined the interim report presented by Mr Peter Rabe (Germany) during the present Session;
2. Recalling Resolutions No. 67 (1970) and No. 117 (1980) of the Standing Conference of Local and Regional Authorities of Europe;
3. Recalling Resolution No. 8 (1994) and Recommendation No. 6 (1994) of the Congress of Local and Regional Authorities of Europe and the invitation in Resolution No. 8 to draw up a "European Charter of Regional Autonomy" along the lines of the European Charter of Local Self-Government, in co-operation with the Parliamentary Assembly, as stipulated in paragraph 23 of the Geneva Declaration;
4. Recalling the Declarations adopted during the Conferences and Conventions organised by the Standing Conference of Local and Regional Authorities of Europe, particularly the Galway Declaration (1975), the Bordeaux Declaration (1978) and the Geneva Declaration (1993);
5. Recalling the Resolution on "Community Regional Policy and the Role of the Regions", adopted on 18 November 1988 by the European Parliament;
6. Recalling the Parliamentary Assembly's commitment towards regionalisation and, in particular,

1. Debated and approved by the Chamber of Regions on 3 July 1996, and adopted by the Standing Committee of the Congress on 5 July 1996 (see Doc. CPR (3) 3, draft Recommendation presented by Mr P. Rabe, Rapporteur).

Congrès des pouvoirs locaux et régionaux de l'Europe

3^e Session

Recommandation 22 (1996)¹ sur la Charte européenne de l'autonomie régionale

I. Le Congrès,

saisi de la proposition de la Chambre des Régions, et après avoir pris note de l'avis de la Chambre des Pouvoirs Locaux,

1. Ayant pris connaissance du rapport intérimaire présenté par M. Peter Rabe (Allemagne) à la présente Session;
2. Rappelant les Résolutions n° 67 (1970) et n° 117 (1980) de la Conférence Permanente des Pouvoirs Locaux et Régionaux de l'Europe;
3. Rappelant la Résolution n° 8 (1994) et la Recommandation n° 6 (1994) du Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux de l'Europe et l'invitation faite dans la Résolution n° 8 à élaborer une «Charte européenne de l'autonomie régionale», selon le modèle de la Charte européenne de l'autonomie locale, en coopération avec l'Assemblée parlementaire, ainsi qu'il est stipulé au paragraphe 23 de la Déclaration de Genève;
4. Rappelant les Déclarations adoptées lors de Conférences et Conventions organisées par la Conférence Permanente des Pouvoirs Locaux et Régionaux de l'Europe, et notamment celles de Galway (1975), de Bordeaux (1978) et de Genève (1993);
5. Rappelant la Résolution sur «La politique régionale communautaire et le rôle des régions», adoptée le 18 novembre 1988 par le Parlement Européen;
6. Rappelant l'engagement de l'Assemblée parlementaire en faveur de la régionalisation et en

1. Discussion et approbation par la Chambre des Régions le 3 juillet 1996, et adoption par la Commission Permanente du Congrès le 5 juillet 1996 (voir Doc. CPR (3) 3, projet de Recommandation présenté par M. P. Rabe, Rapporteur).

its Recommendations 1021 (1985) and 1256 (1995) on regions within the Council of Europe;

7. Bearing in mind the European Charter of Local Self-Government (Council of Europe Convention No. 122) of 15 October 1985, and welcoming the fact that this Charter, the 10th anniversary of which has just been celebrated by the Congress, has been signed by 28 member States to date, and ratified by 21 of these;

8. Drawing attention to the importance of the principle of subsidiarity, the definition of which has been laid down for the first time in an international text (Article 4, paragraph 3 of the European Charter of Local Self-Government), and which was chosen as one of the underlying principles of the Maastricht Treaty;

9. Recalling Recommendation No. R (95) 19 of the Committee of Ministers to member states on the implementation of the principle of subsidiarity, which was adopted on 12 October 1995;

10. Recalling Statutory Resolution (94) 3 relating to the setting-up of the Congress of Local and Regional Authorities of Europe, particularly transitory provision No. 1, which presupposes that those countries without regions will make progress in the area of regionalisation;

Invites

11. The Parliamentary Assembly of the Council of Europe to examine the draft European Charter of Regional Self-Government appended to Resolution 37 (1996) and to give its opinion, and if possible support, so that a final draft can be prepared and a Recommendation made to the Committee of Ministers during its fourth Session (1997);

12. The Committee of Regions to study the draft European Charter of Regional Self-Government appended to Resolution 37 (1996), with a view to giving its opinion by the end of 1996, bearing in mind that it must be possible to apply this draft Charter not only to the member states of the European Union but, on a much broader level, to the vast majority of the 39 member States of the Council of Europe. The opinion could also describe the conditions in which the European Union could adhere to the principles of the Charter.

particulier ses Recommandations 1021 (1985) et 1256 (1995) relatives aux régions au Conseil de l'Europe;

7. Ayant à l'esprit la Charte européenne de l'autonomie locale (Convention n° 122 du Conseil de l'Europe) du 15 octobre 1985, et se félicitant du fait que cette Charte, dont le Congrès vient de commémorer le 10^e anniversaire, a été à ce jour signée par 28 Etats membres et ratifiée par 21 d'entre eux;

8. Rappelant l'importance du principe de subsidiarité, défini pour la première fois dans un texte international à l'article 4 paragraphe 3 de la Charte européenne de l'autonomie locale, et retenu comme principe important dans le Traité de Maastricht;

9. Rappelant la Recommandation n° R (95) 19 du Comité des Ministres aux Etats membres sur la mise en oeuvre du principe de subsidiarité, adoptée le 12 octobre 1995;

10. Rappelant la Résolution statutaire n° (94) 3 instituant le Congrès des Pouvoirs Locaux et Régionaux de l'Europe et la Charte de ce Congrès, notamment sa disposition transitoire n° 1 qui présume des progrès en matière de régionalisation dans les pays qui ne sont pas dotés de régions;

Invite

11. L'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe à examiner le projet de Charte européenne de l'autonomie régionale contenu dans la Résolution 37 (1996) et à lui faire connaître son avis, et si possible son soutien, afin de pouvoir préparer un projet final et adresser une Recommandation au Comité des Ministres, lors de sa quatrième Session (1997);

12. Le Comité des Régions, à étudier le projet de Charte européenne de l'autonomie régionale contenu dans la Résolution 37 (1996), afin de lui faire connaître son avis avant la fin de l'année 1996, en ayant à l'esprit que ce projet de Charte doit pouvoir s'appliquer non seulement aux Etats membres de l'Union Européenne, mais bien au-delà, dans la grande majorité des 39 Etats membres du Conseil de l'Europe. L'avis pourrait également indiquer dans quelles conditions l'Union Européenne pourrait adhérer aux principes de la Charte.